

السيرة الذاتية



أولاً : البيانات الشخصية

الاسم : نهلة احمد ابو العز شرف

تاريخ الميلاد : 1976/12/27

الجنسية : مصرية

العنوان البريدي : جامعة القاهرة - معهد البحوث والدراسات الافريقية - قسم السياسة والاقتصاد (الاورمان - الجيزة - صندوق بريد رقم :12613) .

رقم الهاتف : 01003355643 موبيل / 0235675540 مكتب

البريد الالكتروني : mazona14@yahoo.com - nahlaa.aboelezz27@gmail.com

ثانياً : المؤهلات الدراسية :

- دكتوراه فى الاقتصاد من قسم السياسة والاقتصاد - معهد البحوث والدراسات الافريقية - جامعة القاهرة عام 2011 ، تحت عنوان " دور قطاع المشروعات المتوسطة والصغيرة فى اقتصاد جمهورية جنوب افريقيا منذ عام 1994" بمرتبة الشرف .
- ماجستير فى الاقتصاد من قسم السياسة والاقتصاد - معهد البحوث والدراسات الافريقية - جامعة القاهرة تحت عنوان " تقييم السياسة الصناعية فى جنوب افريقيا منذ عام 1994" بتقدير ممتاز (2007) .
- دبلوم الدراسات الافريقية من قسم النظم السياسية واقتصادية معهد البحوث والدراسات الافريقية - جامعة القاهرة بتقدير ممتاز عام 2011 .
- بكالوريوس اقتصاد - كلية الاقتصاد والعلوم السياسية - جامعة القاهرة بتقدير جيد جداً مع مرتبة الشرف عام 1998 .

- التخصص الرئيسي : اقتصاد ، التخصص الفرعى : ادارة عامة _ التخصص الدقيق : اقتصاد
صناعى .

ثالثاً : التدرج الوظيفى :

- معيدة (اقتصاد) بقسم النظم السياسية والاقتصادية بتاريخ 1999/8/18 .
- مدرس مساعد (اقتصاد) بقسم السياسة والاقتصاد بتاريخ 2007/3/25 .
- مدرس (اقتصاد) بقسم السياسة والاقتصاد بتاريخ 2011/10/31 .
- الحصول على لقب المدرس المساعد المثالى من نادى أعضاء هيئة التدريس عام 2007 .

رابعاً : التدريس والإشراف الأكاديمى .

أ- تدريس مقررات :

- تحليل السياسات الاقتصادية وتقييم المشروعات فى افريقيا .
- الاقتصاد الكلى "دراسات وتطبيقات افريقية متقدمة " .
- اقتصاديات السكان والعمالة فى افريقيا .

ب - الإشراف على عدد من رسائل الماجستير والدكتوراه لطلبة قسم السياسة والاقتصاد بمعهد البحوث والدراسات الافريقية فى العديد من التخصصات منها الاقتصاد الصناعى والتجارة الخارجية والتنمية البشرية وتنمية المشروعات المتوسطة والصغيرة.....وغيرها.

ج- العمل ضمن فريق وحدة الجودة بمعهد البحوث والدراسات الافريقية فى اطار المعيار المتعلق بتنمية الموارد المادية والمالية.

خامساً : دراسات منشورة .

- تقييم مدى التقدم فى تحقيق التكامل الاقليمى بالقارة الافريقية : نحو سوق افريقية مشتركة ، مجلة شئون افريقية (القاهرة : معهد البحوث والدراسات الافريقية ، جامعة القاهرة ، العدد الخامس ، المجلد الثانى ، 2013)
- العلاقة بين رأس المال البشرى والنمو الاقتصادى : نيجيريا نموذجاً ، مجلة تكريت للعلوم الادارية

والاقتصادية ، (بغداد : دائرة البحث والتطوير ، وزارة التعليم العالي والبحث العلمي العراقية،
2014)

• التغيرات المناخية ونتاج الوقود الحيوى فى القارة الافريقية ، فى : د. السيد جابر واخرون (محرر)
: الاثار المحتملة للتغيرات المناخية على القارة الافريقية (القاهرة :معهد البحوث والدراسات الأفريقية
،2014)

• اثر صناعة الوقود الحيوى على اسعار المواد الغذائية فى دول حوض النيل، مجلة المستقبل
العربى، مركز دراسات الوحدة العربية ، 2015)

• تفعيل الدور المصرى فى القارة الافريقية فى المجال الاقتصادى ، التقرير الإستراتيجى الأفريقي، (القاهرة: مركز البحوث الأفريقية ، 2013).

• قطاع الصناعة التحويلية فى دول حوض النيل : الاداء، والتحديات ،وفرص الاستثمار ، المجلة
المصرية لدراسات حوض النيل ،العدد الاول، المجلد الاول،(القاهرة : مركز تنمية الموارد الطبيعية
والبشرية فى افريقيا ، معهد البحوث والدراسات الافريقية ، جامعة القاهرة ، يوليو 2013).

• العلاقات التجارية بين دول اقليم المثلث الذهبى كمدخل للتكامل الاقتصادى فى : د. السيد ابراهيم
جابر واخرون (محرر) : المثلث الذهبى – امكانات التكامل والتنمية ، (القاهرة :معهد البحوث
والدراسات الأفريقية ، 2013).

• تقييم برامج الاصلاح الاقتصادى والتكيف الهيكلى فى غانا ، آفاق أفريقية (القاهرة : الهيئة العامة
للاستعلامات ، المجلد السادس ، العدد 18 ، صيف 2005) .

- تحليل أداء الاقتصاد الافريقي " فى التقرير الاستراتيجى الافريقي ،(القاهرة : مركز البحوث
الافريقية ،إصدارات مختلفة) .

- دور القطاع السياحى فى اقتصادات شرق افريقيا: دراسة فى فرص وتحديات التنمية السياحية
،المجلة العلمية للاقتصاد والتجارة ، كلية تجارة ، جامعة عين شمس ، العدد الثالث ، يوليه
. 2015

- الوقود الحيوى وامكانات وفرص التكامل العربى الافيقى ، ورقة عمل مقدمة ضمن
اعمال المؤتمر المزمع اقامته من قبل المنظمة العربية للتنمية الادارية ، جامعة
الدول العربية ، 2015/ 8/17 .

- Tourism and economic growth in South Africa : an ARDL Bounds testing approach (At the preparation stage)

-

سادساً : تنظيم المؤتمرات العلمية وورش العمل .

- مؤتمر تطوير التعليم والبحث العلمي ، معهد البحوث والدراسات الافريقية – جامعة القاهرة 26 ديسمبر 2009 .
- المؤتمر الثانى لشباب الباحثن " قضايا السلم والامن فى افريقيا " معهد البحوث والدراسات الافريقية جامعة القاهرة مايو 2006 .
- المؤتمر الاول لشباب الباحثين " افريقيا بين التحول الديمقراطى والتكيف الهيكلى " معهد البحوث والدراسات الافريقية – جامعة القاهرة ، مايو 2005 .

سابعاً : دورات تدريبية لتنمية قدرات أعضاء هيئة التدريس .

- أخلاقيات البحث العلمى .
- مهارات صنع وإتخاذ القرارات فى الإدارة الجامعية فى إطار معايير الجودة والاعتماد فى التعليم الجامعى .
- نظم الساعات المعتمدة .
- نظم الامتحانات والتقييم .
- التخطيط الاستراتيجى .
- اخلاقيات واداب المهنة .
- الاتجاهات الحديثة فى التدريس .
- مهارات العرض الفعال .
- مهارات التفكير .
- مهارات الاتصال الفعال .
- استخدام التكنولوجيا فى التدريس
- اعداد المشروعات التنافسية لتمويل البحوث .
- قواعد النشر العلمى للبحوث العلمية
- الجوانب المالية والقانونية
- ادارة الوقت وضغوط العمل

C.V.



PERSONAL INFORMATION

Name: Nahla Ahmed Aboelezz Sharaf

Date of Birth : 27.12.1976

Nationality: Egyptian

Postal Address: University of Cairo - African Research and Studies Institute - the Department of Politics and Economics (Orman - Giza - PO Box : 12613).

Tel: 01003355643 , 025675540.

E.mail nahlaa.aboelezz27@gmail.com - mazona14@yahoo.com

PROFESSIONAL PROFILE

Dedicated, Meticulous, and Accountable Economist who strives to achieve notable success in self – careers and be added value to the institution or project to be joined.

Qualifications :

- PhD in economics from politics and economics department - the Institute of African Research and Studies - Cairo University in 2011 , under the title "The role of small and medium enterprises sector in the economy of the Republic of South Africa since 1994 , Grade: Excellent With Honors.

- Master degree in economics from politics and economics department - the Institute of African Research and Studies - Cairo University titled "Evaluation of industrial policy in South Africa since 1994 " Excellent Grade (2007)

- African Studies Diploma from the Department of political and economic systems African Research and Studies Institute - Cairo University , grade: excellent , in 2011 .

- Bachelor of Economics, Faculty of Economics and Political Science, Cairo University, 2001.

Major: Economics, Minor: General Administration Specialization: industrial economy

Gradient title:

- Lecturer (Economics) at the political and economic systems Department on 08.18.1999 .

- Assistant Lecturer (Economics) at Politics and Economics Department on 25/3/2007 .

- Teacher (Economics) , Department of Politics and the economy on 31/10/2011 .

- To obtain the title of ideal assistant teacher in 2007

Teaching and academic supervision .

A. Teaching :

- economic policy analysis and evaluation of projects in Africa.(feasibility studies).

- macro- economy " African studies and advanced applications ."

- economics of population and employment in Africa

**-B : Supervision of a number of master's and doctoral students
Department of Politics and Economics at the Institute of African
Research and Studies messages.**

**C- Worked at Quality Assurance Accreditation Center (QAAC), in the
African institute .**

Published studies:

- assess the extent of progress towards regional integration of the African continent : Towards an African Common Market , **Journal of African Affairs** (Cairo : African Research and Studies Institute , Cairo University ,.2013)

- the relationship between human capital and economic growth : the Nigerian model, **Tikrit magazine Administrative and Economic Sciences** , (Baghdad : R & D department , and the Iraqi Ministry of Higher Education and Scientific Research.2014)

- climate change and the production of biofuels in the African continent , in : d . Mr. Jaber and others (ed.) : **Potential impacts of climate change on the African continent** (Cairo : Research and Studies Institute of African.2014)

- the impact of the biofuels industry on food prices in the Nile Basin countries , **Journal of Arab Future** , Center for Arab Unity Studies.2015)

- activating the Egyptian role in the African continent in the economic field , **the African strategic report**, (Cairo : African Research Center , . (2013

- the manufacturing sector in the Nile Basin countries: Performance, challenges, and investment opportunities, **Egyptian Journal for the Study of the Nile Basin**, the first issue, the first volume, (Cairo: natural and human resources development center in Africa, African Research and Studies Institute, Cairo University, July 2013).

- trade relations between the countries of the Golden Triangle region as a gateway economic integration: d. Mr. Ibrahim Jaber and others (ed.): **Golden Triangle - the potential of integration and development**, (Cairo: Research, Institute of African Studies,. 2013)

- Assessment of economic reform and structural adjustment programs in Ghana, **African Perspective** (Cairo: SIS, Volume VI, No. 18, Summer 2005)

- Analysis of the performance of the African economy " **in the African Strategic Report** , (Cairo : African research center , different versions)

- The role of the tourism sector in the east African economies : a study of the opportunities and challenges of tourism development , **scientific magazine of the commerce college**, number III, in July 2015 ,

- Biofuels and the potential opportunities and Arab African integration , a working paper submitted on the agenda of the conference planned for his stay by the Arab Organization for Administrative Development , League of Arab States , 17/8/2015.

- tourism and economic growth in south Africa : an ARDL Bounds testing approach (At the preparation stage)

Organizing scientific conferences and workshops.

- Conference on the development of education and scientific research , African Research and Studies Institute - Cairo University December 26, 2009 .

- Second Conference of Youth Albagesn " peace and security issues in Africa " African Research and Studies Institute of the University of Cairo in May 2006 .

- The first conference for young researchers " Africa between democratization and structural adjustment " African Research and Studies Institute - Cairo University , May 2005

- Training courses for developing the capacity of faculty members.

- ethics of scientific research.
- making and decision-making in university management skills within the framework of quality assurance and accreditation in higher education standards.
- Credits systems.
- examinations systems and Calendar.
- Strategic Planning.
- Ethics and Professional Ethics.
- Recent trends in teaching.
- Effective presentation skills.
- thinking skills.
- Effective communication skills.
- The use of technology in teaching
- Prepare projects for competitive research funding.
- scientific publishing scientific research rules
- the financial and legal aspects
- time management and work pressure